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او گفته با مردم شوخی نکنید و حرف راست و واقعی بزنید. اگر همه به اصول ۶۰ و ۱۱۳ قانون اساسی احترام

میگذاشتیم اسفند گذشته تحریم ها لغو شده بود.

حسن روحانی، رییس جمهور ایران؛ 

حسن روحانی، رییس جمهور ایران در نشست هیات دولت اظهار کرد:

امروز ۲۳ تیرماه است و این روز در تقویم ما بعنوان روز گفت و گو تعامل سازنده با جهان آمده است. پس از اقداماتی که دولت
یازدهم برای از بین بردن تحریم ظالمانه و احقاق حقوق ملت انجام داد روز بیست و سوم تیرماه ۱۳۹۴ بود که ما به توافق

رسیدیم و به همین دلیل روز ۲۳ تیرماه روز گفت و گو و تعامل سازنده نامگذاری شد.

به گزارش اسپادانا خبر و به نقل از ایرنا، او گفت:

روحانی افزود: افراد باتجربهای در دنیای سیاست و روابط بینالملل به من میگفتند اینکه ما بخواهیم با ۶ قدرت بزرگ مذاکره
کنیم و به نتیجه برسیم شدنی نیست و وقت تلف میشود و هرچقدر شلوغ کردند و گفتند اینها روی کاغذ است و امضا است و

فلان است در عمل همه مردم دیدند که توانستیم نفت و میعاناتی که حدود یک میلیون بشکه میفروختیم در یک زمان بسیار
کوتاهی تبدیل به فروش ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه شد. توانستیم سرمایه جذب کنیم، پالایشگاهها را تکمیل کنیم ودر

پتروشیمی و صنایع معدنی حرکت بزرگی ایجاد کنیم. این کارها باعث شد که در جنگ اقتصادی ایستادیم. همه تانک و توپ و
موشک و هواپیما و هلیکوپتر، پتروشیمی و فرآورده و مواد معدنی و صنایع معدنی هرچه که به تناسب جنگ اقتصادی لازم

داشتیم توانستیم در همین مدت انجام دهیم. یعنی از اواخر ۹۴، ۹۵ و ۹۶ شرایط کشور عوض شد. این که ما می گفتیم
میتوانیم کاری کنیم که سانتیفیوژ بچرخد و چرخ زندگی مردم هم بچرخد که بعضیها میگفتند اینها شعار است دیدند که در سال

۹۴ و ۹۵ و ۹۶ تورم ما تک رقمی شد حتی اول سال ۹۷ هم باز هم تورم تک رقمی بود بنابراین تورم را در یک دوره بزرگ تک
رقمی کردیم. این همه فصل تک رقمی بودن نرخ تورم در تاریخ سابقه نداشت. از اول انقلاب به بعد سالهایی داشتیم که تورم
تک رقمی بود اما این که سه سال نرخ تورم را تک رقمی کنیم با حرکتی که ایجاد شد، سابقه نداشت. رشد اقتصادی را از سال

۹۳ به بعد مثبت کردیم و در سال ۹۵ رشد اقتصادی ما در دنیا اول شد. رشد اقتصادی دو رقمی با آن حرکت بزرگی که انجام
دادیم محقق شد و این رشد در سایه مذاکره انجام شد.هرکس هر حرف دیگری بزند دروغ است. در سایه مذاکره، و تعامل

سازنده به توافق رسیدیم. بعضی ها می گویند که شما با دنیا توافق کردید اما ممکن است که دنیا توافق را بشکند. پیغمبر هم
توافق می کرد و طرف مقابل توافق را میشکست. قرآن تعبیر عجیبی دارد که به پیغمبر میگوید هر وقت که با کفار عهد

بستی آنها شکستند. به هر حال ممکن است عهدی بسته شود و آنها بشکنند اما ۹۴ و ۹۵ و ۹۶ و چندماه از ۹۷ هم این عهد باقی
ماند اما آدمی که مجنون سیاسی بود در آمریکا روی کارآمد و تحت فشار اسراییل، عربستان، ارتجاع منطقه و تندروهای

آمریکا قرار گرفت.

رییس جمهور اضافه کرد: از طرف دیگر هم در داخل و خارج تبلیغ میکردند که با برجام صنعت هستهای را فروختند. میگفتند
درست است که تحریم برداشته شد و PMD حل شد اما نمیدانید که پشت پرده چیست. ما دیگر صنعت هستهای نداریم و تمام

شد. صنعت هستهای ما با قدرت باقی ماند و در ماههای اخیر این قدرت بیشتر ظاهر شد و نشان داد که سازمان انرژی اتمی
با چه توانمندی و قدرت میتواند۲۰درصد، ۶۰ درصد درست کند و حتی اگر روزی برای راکتوری نیاز به ۹۰ درصد باشد مشکلی
نداریم و می توانیم در مسیر صلح آمیز هرکاری میتوانیم انجام دهیم. آنها فکر نمیکردند فردو باز بماند. تمام زور آنها این بود
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که اول غنیسازی تعطیل شود. اگرهم تعطیل نشد تعداد سانتیفیوژها کم شود. یعنی ۱۰۰ دستگاه سانتیفیوژ کار کند نه ۶ هزار
دستگاه فعالیت کند. بعد از آن درب فردو برای همیشه قفل شود. نه این که در فردو ما دو کسکیت(آبشار) به طور مداوم

بچرخد و هر لحظه بخواهیم فیت کنیم و مشکل نداشته باشیم. راکتور آب سنگین اراک با همان ویژگی باقی بماند. همه اینها در
سایه مذاکره و ایستادگی ملت محقق شد.

روحانی تاکید کرد:

اینکه دولتی که در سال بطور متوسط ۶۰ میلیارد دلار باید درآمد نفتی داشته باشد و این درآمد حذف شود اما بشود کشور را
اداره کرد کار آسانی نیست. به جای ۶۰ میلیارد دلار ۹ تا ۱۰ میلیارد دلار بیاید. ۵۰ میلیارد دلار حذف شده است. بعد می گویند

شما چه کار به خارج و واردات دارید؟ همه مشکلاتی که امروز میبینید برای واردات است. اگر در مرغ یا کالاهای اساسی اشکال
پیش میآید برای این است که واردات به موقع انجام نمی شود. واردات اگر به موقع انجام نشود زندگی مردم متوقف

میشود.

رییس جمهوری گفت:

ما با تعامل سازنده توانستیم از لیست سیاه FATF خارج شویم که بعد یک ناشی گری هایی شد و دومرتبه به لیست سیاه
رفتیم که بحث دیگری است.

روحانی ادامه داد:

 در بحث کرونا متاسفانه مردم در جنوب، هرمزگان، سیستان و بلوچستان با ویروس دلتا و ویروس هندی مشکلات زیادی پیدا
کردند و مدافعان سلامت هم همه توان خود را در این زمینه گذاشتند اما این که سیاه نمایی میشود که مردم سیستان و

بلوچستان بیمارستان و تخت ندارند و برای آنها هیچ کاری نشده است، درست نیست. برای مردم هم دعا میکنیم و شفای عاجل
می خواهیم. واکسیناسیون هم در سطح وسیع شروع شده است اما در عین حال نسبت به نظام دروغ نبندند و حرف نادرست و
ناروا نزنند. بر اساس گزارش سازمان برنامه و بودجه در استان سیستان و بلوچستان در حال حاضر پنجهزار و ۲۷۲ تخت وجود
دارد که برمبنای سرانه به اضافه هزار نفر ۱/۷۵ است. یعنی با نرمی که به طور متوسط در سراسر کشور است در همان نرم

و کمی بالاتر است، ۵۴۰ تخت بیمارستانی در این یک سال اخیر به اتمام رسیده است بنابراین این حرف درست نیست که تخت
و بیمارستان ندارند. دروغ به مردم نگویند که دولتها و از جمله دولت یازدهم و دوازدهم برای مردم سیستان و بلوچستان کاری

نکردند. البته دولت یازدهم و دوازدهم را خیلی نمیتوانند متهم کنند چرا که ما در آنجا گاز و راه آهن  بردیم و کارهای بزرگی
انجام شده است. 

رییس جمهور ایران گفت:

در ترسالی و شرایط عادی ما کاری کردیم که در گندم برای چند سال خودکفا شدیم اما در خشکسالی باید گندم هم وارد کنیم.
با مردم شوخی نکنید و حرف راست و واقعی بزنید. شما در سال باید ۵۰-۴۰ میلیارد دلار جنس وارد کنید و همین قدر هم باید

درآمد به دست بیاورید یعنی ۵۰-۴۰ میلیارد باید وارد کنید و همین مقدار هم باید صادر کنید و این حداقل است. اگر کشور بخواهد
به یک نقطه مطلوب برسد و سرمایه گذاریهای لازم انجام گیرد و بیمشکل باشد باید سالی ۵۰،۶۰ و ۱۰۰ میلیارد باید در

کشور سرمایهگذاری شود وگرنه کار پیش نمیرود. البته خداوند کمک کرد و مشکلات عجیب و غریبی کنار هم قرار گرفت تا
زمانی که دوره این آدم مجنون تمام شد و مردم آمریکا به او پشت کردند و فردی روی کار آمد که در دوران تبلیغات انتخاباتیاش

اعلام کرد که اگر پیروز شوم به برجام برمیگردم. بعد آمد و در آبان انتخابات تمام شد و اواسط آبان مشخص شد که آقای
بایدن برنده شده است و گفته بود که به برجام برمیگردم.

او گفت:

مصرف صنعت ما هم نسبت به سال گذشته ده درصد بالا رفته است آن هم به خاطر افتتاح های زیادی بود که انجام شد.
بنابراین خشکسالی، گرما و بالارفتن مصرف در کنار هم باعث بروز مشکل شد. بعد می گویند در دولت یازدهم و دوازدهم هیچ

کاری نشده است. من دچار حیرت هستم. گاهی دروغ می گویند اما دروغ شاخ دار خیلی سختتر از دروغ معمولی است. ۲۰
هزار مگاوات در دولت یازدهم و دوازدهم به برق و ظرفیت کشور اضافه شده است. چرا نادرست حرف می زنید؟ به طور

متوسط سالانه ما نسبت به دولت های قبلی بیشتر بوده است. سالانه ۲۵۰۰ مگاوات به برق ما اضافه شده است. قبلا ۱۷۰۰
مگاوات اضافه شده است.  زمانی که ما سرکار آمدیم تعدادی از نیروگاه ها نیمه کاره بوده است که از دولت قبل تحویل

گرفتیم و تکمیل کردیم. الان تعدادی نیروگاهها نیمه کاره است به دولت بعدی تحویل می دهیم. بیش از ۳ برابر نیروگاههای نیمه
کاره آماده است که می خواهیم تحویل دهیم که در چند ماه آینده آماده افتتاح است. البته مردم با قطعی برق چندروزی در

مشکلات قرار گرفتند و من خودم شخصا از مردم عذرخواهی کردم. در روزهای اخیر یک نظامی پیدا کرد و امیدواریم برق های
خانگی قطع نشود و اگر هم ناچار است که برق قطع شود با اعلام و ساعت قبلی باشد.

روحانی گفت: 

ای کاش همه ما روی اصل ۶۰ قانون اساسی میرفتیم و همه به اصول ۶۰ و ۱۱۳ قانون اساسی احترام میگذاشتیم در این
صورت شرایط ما شرایط دیگری بود. ما در اسفند مذاکره میکردیم و در اسفند تقریباً به همین نتیجه میرسیدیم. اگر شما ۳
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به یک گل زدید، بگویید کم بود و ای کاش ۳- صفر میشدیم، سه میبردیم و طرف مقابل هم گلی نمیزد. حالا یک گل هم او
زده است و سه گل هم ما زدیم ما پیروز هستیم و پیروزی قطعی داریم. اگر شما ۳ گل به طرف زدید و یک گل خوردید پیروزی
بالایی دارید نه پیروزی معمولی. یک وقتی پیروزی سر مرز است در لحظه آخر و در پنالتی است و یک وقتی شما در نیمه اول و
نیمه دوم سه تا گل میزنید و پیروزی بزرگی است که شما به دست آوردهاید. چرا وقتی تیم ملی ما در مذاکرات پیروز میشود
و سه گل میزند سختمان است که کف بزنیم و آفرین بگوییم؟ چرا سختمان است که در برابر بازیگران قوی صحنه بینالمللی

تعظیم کنیم، باید انجام بدهیم، این خط و آن خط، این جناح و آن جناح و این دولت و آن دولت ندارد. اگر اصل ۶۰ قانون اساسی
ما حاکم بود و یازدهم آذر لطمه نمیخورد، اسفندماه تحریم مردم برداشته میشد و امروز مردم میدیدند که چه شرایطی بر

کشور حاکم بود و فروردین، اردیبهشت، خرداد و تیر دیگری را میدیدند. امروز یک سفره آمادهای هست که حالا این سفره
باید باز شود و مردم کنار این سفر قرار بگیرند. سفره آماده است و کار آماده شده قاعدتا فرصت دولت دوازدهم را از دستش

گرفتند اما امیدواریم دولت سیزدهم بتواند این کار را تکمیل کند. ما خوشحالیم چرا که فرقی نمیکند که دولت دوازدهم یا
دولت سیزدهم موفق باشد اما در اینکه 4، 5، 6 ماه فرصت از دست رفت بسیار متاسفیم و امیدواریم بتوانیم به قول و وعدهای

که دادیم تا لحظه آخر و روز آخر تلاش کنیم و مردم هم مقاومت کنند تا به پیروزی نهایی دست پیدا کنیم.

[1] جسن روحانیبرچسب ها: 
[2] برجام
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